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. . . A MOŽNÁ BYSTE MĚLI VĚDĚT 
 

Události posledních dní nenechaly zcela jistě nikoho 

z nás v klidu. Pohled na zaplavené vesnice a města, zato-

pené domy, pole, továrny, nánosy bahna, roztrhané silni-

ce, zhroucené mosty - zkáza všude, kam se podíváte. Ta-

kový obrázek zanechaly povodně 2013. Díky Bohu tu 

všechnu hrůzu sledujeme tady na Bačalkách jen 

z povzdálí. V teple a suchu domova a chlácholíme se, že 

nám se tohle nemůže stát. Jsme na kopečku, voda nás sice 

chvilku potrápí, když se valí z polí přes naše zahrady a 

dvorky, ale pak stejně steče do Dětenic. Takže máme 

vyhráno. Příroda je ale nevyzpytatelná – čehož jsme 

svědky již od r. 1997, kdy se přihnaly povodně poprvé. A 

živel nejsou jen povodně – je to také silný vítr – tornáda, 

sesuv půdy, chemické nebezpečí, epidemie infekčních 

nemocí. Jsme na takovou situaci dostatečně připraveni? 

Materiálně, personálně, psychicky? 

Pokračování na straně č.3. 

 

 

MÁJOVÉ SLZIČKY 2013 
Máchou opěvovaný májový čas byl letos uplakaný. Ra-

dost na duši nám dělaly navzdory nedostatku slunečního 

svitu alespoň květiny. Kaliny se snažily svými bělostnými 

bambulemi prosvětlit zamračenou oblohu. Kopretiny 

signalizovaly na lukách čas senoseče. Duha dodávala 

naději a sílu smířit se s přemírou jarní vody. A na horním 

konci Bačalek to vypadalo, jako když někdo přeci jen pro 

jistotu staví plachetnici – bačalskou archu. 

 

POŠTOVNÍ BLUES 
 

Jiří Wolker  
 

Poštovní schránka  

(Host do domu) 
 

Poštovní schránka na rohu ulice, 

to není nějaká lecjaká věc. 

Kvete modře, 

lidé si jí váží velice, 

svěřují se jí docela, 

Psaníčka do ní házejí ze dvou stran, 

z jedné smutná a z druhé veselá. 

Psaníčka jsou bílá jako pel 

a čekají na vlaky, lodě a člověka, 

aby jak čmelák a vítr je do dálek rozesel, 

- tam, kde jsou srdce, 

blizny červené, 

schované v růžovém okvětí. 

Když na ně psaní doletí, 

narostou na nich plody 

sladké nebo trpké. 

 

Pokračování poštovního tématu na straně č.8. 
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AKTUÁLNĚ Z ÚŘADOVNY 
 

Digitalizace k. ú. Bačalky 

V těchto dnech jsme obdrželi závaznou informaci 

z KÚ – nový operát pro k. ú. Bačalky vstoupil v platnost 

ke dni 28. května 2013. K tomuto dni tedy byla zapsána 

nová parcelní čísla pozemků v tzv. zjednodušené evidenci 

pro k. ú. Bačalky. Kdo si osobně nevyzvednul na úřadě 

nebo přímo v Jičíně seznam svých pozemků s novými 

čísly, pak již máte možnost toto zjistit na webových 

stránkách www.cuzk.cz – nahlížení do katastru. 
 

Závěrečný účet obce za rok 2012 

Dne 3. 6. 2013 proběhl v prostorách úřadovny audit 

hospodaření obce za rok 2012. Auditorky z KHK proved-

ly kontrolu plnění rozpočtu a rozpočtové kázně, dodržo-

vání zákona o obcích – tj. zda jsou přijatá usnesení 

v souladu se zákonem a zda se plní. Podrobně byly zkon-

trolovány účetní doklady, jejich náležitosti, zpracování 

rozpočtového výhledu atd. Konečný verdikt tří kontrolek 

zní: „bez závad“. S celým zněním auditorské zprávy a 

kompletní závěrkové sestavy, tj. výsledovka, rozvaha, 

příloha k závěrce a plnění rozpočtu najdete 

na webových stránkách, na úřední desce 

nebo jsou k dispozici k prostudování 

na obecním úřadě. K hospodaření r. 

2012 byla na stránkách Pramínku 

podána podrobná informace v čísle 1-

2/2013. 
 

Zasedání zastupitelstva - pozvánka 

     Schválení závěrečného účtu bude také jedním 

z hlavních bodů zasedání zastupitelstva obce, které se 

koná ve čtvrtek 20. června od 18.00 hodin v pivnici U 

Bači.Přivítáme účast co největšího počtu občanů.  
 

Otevřené zahrady Jičínska – šance i pro podnikatele 

 V pondělí 13. května se konala členská schůze o.s. OZJ. 

Na této schůzi rezignoval na funkci předsedy pan Mgr. 

Jan Jiterský a novým předsedou byl zvolen p. Jiří Drška – 

člen výběrové komise a zároveň i člen komise pro ces-

tovní ruch MěÚ Jičín. 

Hlavní téma schůze – strategie a čerpání evropských 

prostředků v letech 2014 – 2020. Jak víte, značné úsilí 

jsme ve spolupráci s občany vyvinuli na zpracování stra-

tegie naší obce pro uvedené období. Součástí bylo také 

zpracování tzv. SWOT analýzy – tj. konstatování, jaké 

jsou naše silné a slabé stránky, jaké máme příležitosti a co 

je pro nás hrozbou v dalším rozvoji. Bez zpracované stra-

tegie nelze žádat o dotace z EU. Naše obec patří v rámci 

OZJ k těm, které mají zpracovanou strategii na nejvyšší 

úrovni. Zda se však vůbec najdou prostředky pro naplnění 

této strategie, to rozhodnou poslanci europarlamentu 

v příštím roce. Již dnes nám z EU doporučují, abychom 

nečekali, co nám spadne do klína, ale abychom hledali 

zdroje vlastních příjmů. 

Dotace z EU ale vždy bez velkých problémů získají 

podnikatelské subjekty. Je to tím, že se jich o dotace 

hlásí, na rozdíl od obcí, velmi málo. I podnikatelé přispí-

vají svojí činnosti k rozvoji venkova – zvyšují zaměstna-

nost, ovlivňuji infrastrukturu, nepřímo přes odvod daní 

zvyšují příjmy obcí. Má-li někdo z vás jako podnikatel 

(ať už OSVČ nebo obchodní společnost) zájem v bu-

doucnu rozvíjet svoji firmu, využijte i jako nečlen mož-

ností, které OZJ v oblasti získávání finančních prostředků 

poskytují. Bližší informace vám můžeme podat na úřadě 

nebo je najdete na stránkách www.otevrenezahrady.cz.  
 

Z jednání valné hromady DSO Mariánská zahrada 

Tentokrát se hostitelskou obcí pro valnou hromadu 

DSO Mariánská zahrada stala obec Vitiněves. Kromě 

běžné provozní agendy byly zajímavé následující okruhy. 

 Byl schválen návrh na realizaci aukce na dodávku 

energií (elektřina, plyn) pro obecní úřady člen-

ských obcí DSO. Samostatnou nabídku na aukci ob-

držela již obec Kopidlno. Ostatní obce pro svoji veli-

kost nebyly osloveny, proto budeme usilovat o spo-

lečnou aukci pro všech ostatních 31 obcí. Bohužel se 

mohou zapojit pouze obecní úřady, nikoli domácnos-

ti. Pro malospotřebitele platí v oblasti e-aukcí jiný 

režim.  

 Další zajímavá informace přišla z Jičína. Město Jičín 

přijalo obecní vyhlášku – tržní řád, který de facto 

legální cestou zakazuje podomní prodej. Již něko-

likrát jsme se v Pramínku této formě „prodeje“ věno-

vali. Podomními obchodníky jsou občané spíš obtě-

žováni a leckdy také okradeni. Nenašli jsme dosud 

vhodnou formu, jak naše občany před prodejci toho 

typu ochránit. Jičínská vyhláška nám nyní bude dob-

rým vodítkem a zcela jistě do konce roku tento pro-

blém vyřešíme.  

 Součástí propagace DSO (s vlivem na přísun financí 

z KHK) jsou tzv. tematické vycházky organizované 

členskými obcemi ve spolupráci s DSO. I po dvou le-

tech je velmi ceněna „naše“ vycházka s dr. Ulricho-

vou do Křižánku – mnozí si jistě vzpomínají. Další 

vycházky byly na Veliš, Češovské valy, vloni na 

podzim děteničtí pořádali putování pilskými rybníky. 

Myslím, že bychom v našem blízkém okolí našli dost 

zajímavých lokalit, které nejsou tak probádané či 

jsou opředeny tajemstvím a která bychom chtěli uká-

zat i ostatním obyvatelům Mariánské zahrady. Máte-

li nějaký dobrý nápad – sem s ním. Rádi se organiza-

ce vycházky ujmeme.  
 

Omluva pejskařům i pejskům 

Omlouvám se za informaci z minulého čísla o chysta-

ném očkování psů na konci května. Domnívala jsem se, 

že vakcinace v r. 2011 byla na dva roky. Chybička se 

vloudila – paní MVDr. Švorcová píchla tehdy 

pejskům vakcinaci tříletou, tzn.další 

vakcinace bude až v r. 2014.  
 

Kontrola septiků a jímek 

Dne 27. května 2013 proběhlo v 17 popisných číslech na 

Bačalkách a Ličně místní šetření pracovníků Vodoprávní-

ho úřadu v Jičíně, stavebního úřadu v Libáni a zástupce 

obce. Předmětem šetření bylo zjistit způsob, jakým jsou 

shromažďovány a likvidovány splaškové odpadní vo-

dy. Ne všude jsou odpadní vody likvidovány tak, jak to 

vyžadují předpisy. To, co bylo běžné a vyhovující před 

třiceti lety, není možné využívat dnes. Nejen že se změni-

ly technické parametry septiků a jímek, ale změnilo se 

http://www.cuzk.cz/
http://www.otevrenezahrady.cz/
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také chemické složení domovních odpadů a hlavně množ-

ství produkovaných odpadů. Tam, kde byly shledány 

nedostatky, byla uložena doporučení a termíny, do kdy 

mají být závady odstraněny.  Kontrola proběhla v rámci 

plnění podmínek pro získání výjimky na užívání „kory-

tecké“ vody jako vody pitné. Tu jsme získali až do roku 

2028 (mimochodem povolení čerpat surovou vodu z „ko-

ryteckého“ pramene máme do r. 2027). 

     To, že byla provedena kontrola v nemovitostech ve 

spádové oblasti prameniště neznamená, že nebude po-

kračovat i v dalších částech obce. Chci vyvést z omylu 

ty, kdo si myslí, že mají k prameništi daleko a problém 

s vypouštěním závadných vod se jich netýká. V obci je 

několik obecních „louží“, které sloužily jako zásobárna 

vody pro případ požáru a běžně se na nich kolébaly ka-

čenky a husy. Dnes jsou to zapáchající stoky. Ne, příroda 

za to nemůže. Ta se snaží, seč jí síly stačí. Za zápach 

mohou jen a jen lidé, kteří neoprávněně vypouštějí své 

desítky let nevyvážené jímky přímo do obecního. Bez 

jakéhokoli studu. Ke kvalitě života na vesnici patří nejen 

posekaná veřejná prostranství, opravená zbrojnice a fun-

gující hospoda. Především ji tvoří přístup každého občana 

k druhým lidem a k přírodě kolem nás, slušnost jeden 

k druhému A způsob, jakým likvidujeme svoje vlastní 

výkaly, patří na vesnici k pravidlům slušného chování 

nejzásadnějším. 
 

Oblohu bez mráčku a sekáčům dobře naklepané kosy 

přeje 

Ing. Pavlína Kaprasová, starostka 

 

 

. . . A MOŽNÁ BYSTE MĚLI VĚDĚT 
 

Pokračování z titulní strany. 
 

Lituji, skutečně lituji všechny starosty a starostky 

menších obcí, jak nesmírné břemeno je na ně naloženo 

v souvislosti s koordinací záchranných prací a odklízení 

škod. Jsou to obyčejní lidé – neprofesionálové, kteří ne-

mají se záchrannými činnostmi žádnou zkušenost. Jediná 

získaná kvalifikace v oblasti řešení mimořádných událostí 

a krizových situací je jedno jediné školení, které starosto-

vé absolvují na začátku volebního období. Sama jsem ho 

také povinně absolvovala a nemohu říci, že bych se po 

něm cítila „silná v kramflecích“. 

Několik základních bodů mi ale v hlavě uvízlo. Přede-

vším to, že: 

 Starosta je ze zákona oprávněn vyzvat práv-

nické a fyzické osoby (občany) k poskytnutí 

osobní nebo věcné pomoci. V praxi to znamená 

to, že jsem musela na Hasičský sbor v Jičíně 

nahlásit všechny podnikající osoby v obci a dále 

ty osoby, které vlastní traktor, traktůrek, svářecí 

soupravu, motorové pily a další technické zázemí, 

jež by v případě nouze mohlo být využito pro za-

jištění ochrany života a majetku občanů obce. 

V případě, že budou tyto osoby osloveny se žá-

dostí o pomoc, nesmí pomoc odříci, jinak se vy-

stavují pokutě, občané Kč 100.000,--, firmy a 

OSVČ až Kč 3.000.000,--. Záchranářské sbory 

mohou v případě odepření pomoci odebrat tako-

vou techniku i bez souhlasu majitele. 

 Obecní úřad (tj. starosta, místostarosta a hospo-

dářka – ostatní zastupitelé asi ne (?)) se podílí na 

provádění záchranných a likvidačních prací. 

 Zajišťují varování, evakuaci a ukrytí osob před 

hrozícím nebezpečím. 

 Podílí se na zajištění nouzového přežití obyva-

vatel (u nás připadá v úvahu nouzové ubytování 

v pivnici), a to i pro obyvatele z jiných obcí. 

 Starosta odpovídá za připravenost obce k řešení 

krizových situací a za údržbu a provoz informač-

ních a komunikačních prostředků. 

 Starosta může vyzvat občany k pracovní výpo-

moci, a to i nad rámec běžné pracovní doby. 

 Stěžejní telefonní číslo v případě mimořádné 

události je číslo na jičínské hasiče 150. 

 

Perlička na závěr: od osobní pomoci v nouzových si-

tuacích jsou osvobozeni kromě dětí a seniorů, také po-

slanci parlamentu, senátoři a členové vlády.  

Tak nevím, co si přát více: aby se nám všechny mimo-

řádné situace vyhnuly nebo abychom tady neměli zabyd-

leného nějakého poslance?  Už to může totiž být leckdy 

samo o sobě kalamitou, na kterou jsou všechna opatření 

krátká. 

Ing. Pavlína Kaprasová, starostka 

 

Potok v „naší rokli“ po deštích. 
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O HORKÉ POLÉVCE A VĚCECH 

SOUVISEJÍCÍCH 

 

Opět trochu o fyzice v praktickém životě 

 

Co uděláte, když Vám někdo naservíruje talíř horké 

polévky? Co udělají děti, to víme přesně. Znechuceně 

talíř odstrčí. Co udělají dospělí? Mají na polévku chuť a 

navíc vědí, že když je polévka trochu mastná, tak je dobře 

stravitelná, právě když je horká. A tak si naberou lžíci a 

opatrně do ní fouknou. Polévka se ochladí a lze ji pozřít. 

Myslíte si, že jste ji ochladili svým dechem? Omyl. Tady 

funguje úplně jiný fyzikální jev. Tím, že jste na lžíci 

fouknuli, tak jste nad ní zředili vzduch a polévka na lžíci 

se začne intenzivně odpařovat. A právě odpařování je 

nejúčinnější způsob, jak odnímat nějaké látce teplo. 
 

Obecně platí, že teplo se může předávat kondukcí, 

konvencí, sáláním nebo změnou skupenství. 
 

Ještě naši dědové chladili pivo ledováním – v zimě se 

na rybníku vysekal led, ten se složil na zahradě pivovaru 

nebo hostince na stinné místo a zasypal slámou nebo lis-

tím, což byla izolace. Takový led vydržel  

i několik měsíců. Obkládaly se s ním soudky před nará-

žením.  Pak ale technici zkonstruovali ledničky založené 

na odpařovacím principu a dnes se kostkami ledu obkládá 

jedině tak láhev šampaňského v lepším podniku. 
 

Tohle ovšem od pradávna znali i pouštní národy. Ne-

majíce ledu, přikročili hned ke chlazení odpařováním.  

Proto to pití horkého čaje a oblékání do plandavých 

oděvů, proto prodyšné neglazované nádoby, skrze jejichž 

stěny prosakuje voda, která se chladí povívajícím se 

vzduchem.  
 

Při vypití šálku horkého čaje nastaví termoregulátor 

zabudovaný v našem těle, tělo do odpařovacího režimu, 

tj. zareaguje tak, že drobné cévky v pokožce se rozšíří, 

tím dochází k ochlazování odevzdáním tepla do okolí, 

eventuálně dochází i k pocení, a z těla se odpařuje voda 

(pot). Plandavý oděv chrání tělo před slunečním zářením, 

ale zároveň umožňuje odvod odpařované vody. 
 

Jinak se ovšem chová „moderní“ Arab (ale i Čech). 

Ten si dá plechovku chlazené cocacoly. Při vypití stude-

ného nápoje náš termoregulátor reaguje obráceně - na 

pocit chladu reaguje tak, že cévy v kůži se stáhnou, aby 

zabránily úniku tepla. A proto je mu teplo ještě větší. 
 

Když si to trochu vyčíslíme, pak dojdeme k tomu, že 

pokud naše tělo obsahuje cca 50 l vody (při tělesné 

váze 80 kg), pak pokud do něj nalijeme celý litr studené-

ho nápoje, klesne poněkud naše tělesná teplota (termore-

gulátor ji vyrovná) a vydali jsme 25 kilokalorií (tady snad 

nevadí, když budeme počítat ve starých jednotkách). Bu-

de nás tlačit žaludek a náš tělesný termoregulátor přejde 

na „zimní režim“. 
 

Když do stejného těla nalijeme šálek horkého čaje, 

přejde termoregulace na odpařovací režim. Pokud odpa-

říme z tohoto množství cca ¼ (zbytek se vyloučí močí), 

odevzdáme okolí teplo rovněž ve výši 25 kilokalorií. Je to 

proto, že výparné teplo vody je obrovské - několiksetkrát 

vyšší než teplo potřebné k ohřívání nebo ochlazování. 

Proto jsou lednice na výparném principu, a proto je lepší 

pití horkého čaje.  
 

Ještě k témuž tématu, ale z jiného soudku. 

Za pěkné viditelnosti je z naší vsi vidět tepelná elek-

trárna Chvaletice. Leží na Labi asi 15 km za Kolínem. Má 

4 bloky po 200 MW a můžeme vidět její 4 věže 

a bílý oblak nad nimi. Věže (ke každému bloku jedna) 

jsou chladící, a ta oblaka nejsou dým, ale pára z chladící 

vody. Také zde se uplatňuje odpařování, i když to někdy 

nestačí, a chladící voda se vrací do Labe mírně oteplená. 

 

Výstupní pára na konci turbíny expanduje do vakua 

při teplotě 30-40 stupňů Celsia a vzniklá voda se odvádí 

do chladících věží, kde je sprchována chladící vodou 

z řeky. Dál se odvádí zpátky do kotle k dalšímu ohřevu 

(jedná se o chemicky upravenou vodu, tak aby nezanášela 

trubky v kotli), která nesmí přijít do styku s vnějším pro-

středím. 
 

Takže to, co mnozí považují za dým, je pára. Vlastní 

dým, vzniklý spalováním uhlí není při správně nastave-

ném režimu spalování prakticky vidět, ale zplodiny hoření 

existují. Ty ovlivňují ekologii o sta kilometrů jinde, 

v závislosti na výšce komínu (ten ve Chvaleticích má 

výšku 300 m). Pokud někde při provozu komín opravdu 

„kouřil“, tak vím z osobní zkušenosti, že když to viděl 

z auta generální ředitel ČEZ, neváhal do elektrárny zajet a 

na místě udílel postihy. Naopak hustě kouřící komíny 

milovali v minulém století novináři – pro ně to byl důkaz 

životnosti průmyslu, a tím i ekonomiky. Stalo se dokonce, 

že požádali ředitele elektrárny, jestli by jim nemohl tro-

chu „začoudit“, aby na snímku bylo vidět, že elektrárna je 

v plném provozu. 
 

Jaderná elektrárna má také chladící věže, protože ja-

derná elektrárna je obdobná jako klasická, jen místo kotle 

má na ohřev vody jaderný reaktor, a s tím spojené kom-

plikace vázající se k jaderné bezpečnosti tak, aby vyhově-

la mezinárodním standardům. Jaderná elektrárna nemá 

komín, nepotřebuje ho. A místo vlaku uhlí, který každý 

den spolkne chvaletická elektrárna, jí stačí pár stovek 

kilogramů jaderného paliva ročně. Ale to už je zase jiná 

kapitola. 

Josef Šulc, chalupář z Lična 
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ZASÁHNE TO TAKÉ NAŠE BAČALKY? 

 

Vážení všichni, obdržel jsem od kolegy Kozáka email, 

který přeposílám. Sděluji vám, že jsem si pravdivost 

dopisu ověřil telefonátem na čísle uvedeném pod dopi-

sem. Pan Jelínek mně pravdivost svého dopisu potvr-

dil. Proto si dovoluji jej vám všem s vědomím pravdy 

přeposlat.  

Ing.RudolfKunzmann,CSc 

email: rkunzmann@seznam.cz 

 

Vážený pane prezidente,   

dovoluji si Vám napsat tento otevřený dopis jako jeden z 

deseti milionů občanů, jejichž jste prezidentem i sám za 

sebe jako Váš volič. Byl jsem včera se svojí ženou svěd-

kem neuvěřitelně brutálního a zcela bezprecedentního 

útoku Romů na slabého nevinného českého chlapce. K 

případu byla sice přivolána policie, nicméně na jeho vý-

voj nemám žádný vliv a byl bych nerad, kdyby tento pří-

pad "vyšuměl".   

Sobota, 13. 4. 2013, supermarket Globus Černý most, 

Praha 9, krátce po poledni. Romská rodina - otec, matka, 

babička + dvě malé dcery jsou na nákupu. Kromě nich též 

množství nakupujících české národnosti. Malé romské 

dívky se honí a běhají po obchodě. Jedna z nich naráží do 

přibližně patnáctiletého českého chlapce a padá. Ten jí 

pomáhá a zvedá jí. V tom se na něj vrhá dospělá Romka, 

matka této malé dívky, a s křikem "ty zmrde já tě zabiju" 

jej mlátí pěstmi do těla - oblasti ledvin a do hlavy. Ob-

stoupen Romy, v pozici na kolenou je chlapec zbit. Ro-

mové odcházejí.   

 

Já osobně jsem stál asi 15 metrů od tohoto napadení. Vše 

se seběhlo velmi rychle a nikdo z přítomných v podstatě 

nereagoval. Naše společnost nemá pro tyto případy vy-

pracované obranné reflexy. (zatím) Než jsem se zoriento-

val a pochopil co se děje, bylo po všem. Šel jsem se ze-

ptat napadeného chlapce, co se stalo, ale ten byl totálně v 

šoku, plakal, nebyl schopen cokoliv říci a třásl se po ce-

lém těle. Ani jeho maminka toho příliš mnoho nesdělila, 

protože musela kromě něj utěšovat svého druhého mlad-

šího syna.  

Nikdo z přítomných nereagoval v průběhu napadení, ani 

potom. Sklopili hlavy a šli dále nakupovat. Nezbylo tedy 

než pozvednout vlastní hlas a řešit vzniklou situaci sám. 

Vyzval jsem okolo stojící k přivolání policie a k zajištění 

případných svědků. Jistě patřičně nahlas, aby všichni v 

okolí alespoň třiceti metrů poznali, že se najde alespoň 

jeden, kdo se Romů a současné situace ve společnosti 

nebojí. Posluchačů bylo dostatek a jejich reakce byly 

zpočátku váhavé.  

 

Když Romové zjistili, že jejich akce může mít nějaké 

další pokračování, tak jednají také. Otec dívky mne se 

slovy "zasraný gadžo" napadá, vyráží mi věci z rukou a 

dochází k fyzickému kontaktu. Poznává ale, že se nebo-

jím a že je vlastně sám a bez přesily. Útok nepokračuje. 

Volí jinou taktiku. Svoji malou dceru, ano, tu které bylo 

pomáháno na nohy, narážejí hlavou do regálu, aby byla 

zraněná a aby mohli svůj útok zdůvodnit, případně získat 

finanční odškodnění.      

 

Celou situaci nakonec bravurně zvládá přivolaná městská 

a republiková policie. Romové nemají doklady. Přidávají 

se další svědci ochotní svědčit - zajímavé, že pouze ženy. 

Napadený chlapec i po cca půl hodině od útoku je stále v 

šoku, třese se a bojí se o život.  Doporučujeme mamince 

napadeného návštěvu lékaře a nabízíme odvoz. Říká, že 

má vlastní vozidlo a že s chlapcem lékaře navštíví.   

 

Celý tento sobotní zážitek byl pohledem na tu nejsyrověj-

ší a nejsurovější formu zloby a nenávisti této romské ro-

diny vůči Čechům. Nezmiňuji proud těch nejhorších na-

dávek, které jsme museli vyslechnout. Nepíši Vám tento 

dopis proto, že mne to baví. Píši ho proto, abyste měl 

další informaci do mozaiky dění v tomto 

státě. Tento útok romů neskončil smrtí nebo fyzickým 

zraněním někoho z nás, ale byl zcela bez pochyby rasově 

motivován.  

Nechci být špatným prorokem, ale pokud se současný 

stav nebude řešit, bude to stále horší. Pokud bude výkon 

trestu pro některé "potrestané" formou rekreace, mine se 

účinkem. Pokud budou mít romské rodiny při výplatě 

sociálních dávek přednost před českými matkami s dětmi, 

napětí ve společnosti poroste...nechci pokračovat.    

Chtěl bych vyšší míru spravedlnosti pro dobro nás všech 

a vy máte moc.       

S úctou Pavel Jelínek.  

Tel. +420 731 533 111  

(mailto:techconsult@rump.cz)  

 

 

Názory občanů ČR na protestní akce – viz: Pramen: 

STEM, Trendy 10/2011, 1277 respondentů 

 

mailto:rkunzmann@seznam.cz
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ZASTAV SE NA CHVÍLI 
 

Krev naše vstoupila do této země, 

ale my znovu se vzpřímili 

je napsáno na zdi kobyliské střelnice v Praze poté, co  

u ní skončily životy desítek protifašistických bojovníků. 

Je to nehostinné místo, pochmurné, již při příchodu, lépe 

řečeno průchodem betonové brány ke vzdálené zdi si stačí 

představit, že je půl osmé večer a jdete zde naposledy ve 

svém životě. Pak jediný povel, výstřel… Co se asi honilo 

hlavou těm chlapům a chlapcům.  

Podívejte se na jejich věk! 
 

 
 

Na stejném popravišti byla zastřelena i tatínkova sestra, 

70 letá Marie Spilková, která doplatila na svoji dobrotu. 

Bydlela v Praze, v suterénním bytě 1+1 se svým manže-

lem. Za války byla ve vnitrozemí velká nouze o byty, 

protože se tam přistěhovali utíkající lidé z Němci zabra-

ných Sudet. Byla opravdu hodná a vyhověla známému 

číšníkovi a uvolnila mu jediný pokoj s oknem v úrovni 

chodníku. S manželem pak obývali pouze kuchyň. Jednou 

se stalo, že nový nájemník pustil oknem stíhaného člově-

ka a nechal jej dokonce u sebe přespat. Když toho ne-

šťastníka přeci jen chytili, vytloukli z něj, u koho spal. 

Protože Marie Spilková byla majitelkou bytu, byla od-

souzena k trestu smrti za přechovávání hledané osoby a 

nepomohlo ani prohlášení zmíněného číšníka, že o ničem 

nevěděla. 

Jejich sourozenec František Varhan byl až do konce oku-

pace vězněn v Malé pevnosti Terezín.  Proto naše Oldřiš-

ka, plna odhodlání najít ho, poslechla v rozhlase výzvu  

ČČK o pomoc a 6. května 1945 odjela na nákladním autě, 

se skupinou dobrovolníků, na Malou pevnost Terezín, aby 

pomohli přeživším a zlikvidovali tyfus. Bylo jí tenkrát 

něco málo přes 14 let. Dva měsíce tam strávené na ni 

zanechaly traumatizující stopu. Dodnes, při vzpomínce na 

tu hrůzu, nemůže zadržet slzy. 

My se zde na chvíli zastavili, abychom si připomněli ne-

jen smrt našeho tatínka a jeho sestry, jejichž jména najde-

te mezi popravenými, ale také čím dál tím víc se nám zde 

vtírala otázka, zda to bylo nutné a správné. Za koho vlast-

ně naši rodiče pokládali životy, za koho a za co obětovali 

to nejcennější, co měli, svoje životy?  

Ano, za naši svobodu. Dokázali bychom to ještě dnes také 

my? Uvědomuje si ještě dnes někdo z našich dětí, 

z našich sousedů a známých, jak se asi žilo rodině, jejíhož 

tátu popravili nebo zavřeli a rodinám zbylých po popra-

vených nebo padlých ve válce? Tatínek šel jistě s hlavou 

vzpřímenou, ale co chudák maminka? Ta si nemohla moc 

dovolit svá shrbená záda napřímit pod tíhou péče o tři 

děti, o svou maminku a tatínka v jednom bytě a z jediné-

ho příjmu dědečka, který celý den točil ručně velkou kli-

kou obrovský, těžký mandl a večer na vozíku hotové prá-

dlo rozvážel zákazníkům. 

Nejednou se stalo, že ráno nebylo, co dát dětem k snídani. 

Někdy zazvonil zvonek u dveří, a když šli otevřít, na klice 

visela taška s rohlíky, chlebem a marmeládou. A nikde 

nikdo.I v takto neutěšené době si lidé byli blízko srdcem. 

Přežili jsme, někteří s podlomeným zdravím, ale 

s obrovskou vůlí napravit křivdy a s touhou pomáhat ještě 

druhým, protože byli a jsou i tací, kteří na tom byli ještě 

hůř. Naše Oldřiška, jako zdravotní sestra, šla plna odhod-

lání v květnu 1945 do Terezína, aby pomohla těm, co 

přežili a našla svého strýce. Strýce se jí najít nepodařilo, 

alespoň ne tam.  I když dodnes z toho má trauma, je dod-

nes ochotná pomoci každému, aniž by si o to řekl, i přes-

to, že již občas potřebuje pomoc sama. Možná, až jí příště 

budete vidět na jejím vozíku nebo s chodítkem, či v autě 

za okénkem na našich setkáních na Bačalkách, ustoupíte 

stranou a umožníte jí, aby mohla být mezi námi, mezi 

svými.  

Alena a Jindřich Varhanovi 
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ŠKOLA LÁSKY V RODINĚ 
 

7) Potřebujeme se usmířit s rodiči a proč? 
Čtvrtý bod desatera zní: „Cti otce svého i matku svou, 

abys dlouho živ byl a  dobře se Ti vedlo na zemi“. Pokud 

se neusmíříme s rodiči, nikdy nebudeme šťastní. 
Je to proto, že pokud nejsme usmířeni s vlastními ro-

diči, tak neustále přenášíme něco z bolestných zážitků, 

hněvu a smutků,  které poznamenaly naše dětství, do 

všech našich vztahů, do manželství, do vztahů s vlastními 

dětmi i do všech vztahů ostatních.  Když věnujeme svou 

pozornost tomu, co nám rodiče dluží, nebo jak nám ublí-

žili, dokonce i když pocity křivdy, ublížení, sebelítosti a 

nenaplnění vystrkují růžky napovrch jen nepatrně, ale visí 

jako černý mrak v našem podvědomí,  nej-

sme volní pro náš vztah s manželem, man-

želkou a dokonce i pro naše vlastní děti. 

Nejsme volní pro rozvíjení partnerského 

vztahu, máme omezené možností vnímat, 

jak se můj partner cítí, jak se mu vede a 

vzájemná hluboká a upřímná komunikace 

tak přirozeně vázne. 
Proto pokud chceme být dospělí a zralí 

plně přijmout partnera a vlastní děti, musí-

me se nejprve v srdci usmířit se svými rodi-

či. 
  

Mgr. Martina Hanáčková, lektorka, poradenství 

http://www.studiostastnychdeti.cz 

Autorka je vnučkou bačalského rodu Jirovcových, 

čp.29  , za svobodna Podzimková, na Bačalkách trávila celé své krásné 

dětství. 

 

ZE  ŠKOLNÍ  KRONIKY  PANA  

ŘÍDÍCÍHO  KOPECKÉHO  -  6.DÍL 
 

Dovolte nám provést vás v několika číslech Pramínku historií 

školního vyučování v naší obci, tak jak se ji podařilo alespoň 

z části zachytit panu Jaroslavu Matějů. Ten ji pro nás uchoval 

díky opisu kroniky pana řídícího Kopeckého. Zcela náhodou 

jsme ji pro vás objevili ve více než dvacet let starých výtiscích 

Listů starohradské kroniky.  
 

Pokračování navazující na 5.díl z Pramínku č.34. 
 

Školní rok 1924–1925 
 

Dle náboženství bylo:  
 

 
První třída 
 

Druhá třída 
  

Římsko-katolické 
hochů 10  

a děvčat 7 

hochů 18  

a děvčat 24  

Československé – děvčat 6 
hochů 6  

a děvčat 9  

bez vyznání hochů 3 – 
hochů 2  

a děvčat 2  

 

Do měšťanské školy v Libáni chodili z Lična 3 žáci, z 

Bačálek 10 žáků. Dne 14. února 1925 ustanovena byla 

učitelkou ženských ručních prací a domácích nauk slečna 

Anna Červinková, slečna A. Třmínková měla zdravotní 

dovolenou. Výnosem okresního školního výboru ze dne 

8. května 1925 byl zastupující učitel Josef Janda prezen-

tován na místo definitního učitele v Ličně. Dne 8. října 

1924 navštívil naši školu pan okresní školní inspektor 

František Jirutka.  

Výročí naší samostatnosti vzpomenuto bylo v obou tří-

dách způsobem důstojným. Žákům byl vyložen pojem 

svobody. Co svoboda pro národ znamená, co je láska a cit 

k vlasti. Vzpomenuto bylo České družiny v Rusku, cizi-

necké legie setniny Na zdar ve Francii, zásluh legií a bu-

dovatelů jejich. Též o významu Martinské deklarace byli 

žáci poučeni a po zásluze vzpomenuto bylo i velikého 

bojovníka husitského Jana Žižky z Trocnova a 500 letého 

výročí jeho smrti. V obou třídách byl uspořádán Žižkův 

týden.  

75. narozeniny pana prezidenta T. G. Masaryka oslavili 

jsme dětskou besedou dne 7. března za 

účasti značného počtu občanů. Program byl 

takovýto:  

1. Kde domov můj?  

2. Ze života pana prezidenta. Proslov.  

3. Děti u pana prezidenta (článek z novin).  

4. Dále pak Tatíčku Masarykovi, recitace 

Dětský slib, taktéž recitace 

Teče voda, teče, zpěv 

Česká mládež prezidentu Masarykovi 

Přání nejmenších 

Tatíčku starý náš 

Pochodně hněvu 

Chcem svobodu 

Náš národ, recitace 

Prezidentu Masarykovi, zpěv 

Vlaje prapor, recitace 

Dvě cesty prezidenta Masaryka, čtení 

Přání 

Doslov a provolání slávy a nakonec zpíváno Nad Ta-

trou se blýská.  

Dne 29. dubna pořádán byl pohádkový večer se světel-

nými obrazy. Tiskový odbor Československého červené-

ho kříže daroval škole Sibiřské pohádky od 

K. Dubrovského. Okresní školní výbor Vývoj Českoslo-

venského státu v ceně 35 Kč, tepnové kladívko 15 Kč, 

sádku závaží 25 Kč, pružné vážky 8 Kč, přesýpací hodiny 

8 Kč, nádobu pro výtok kapalin 12 Kč. Sbor dobrovol-

ných hasičů v Bačálkách 50 Kč na obrazy: Příchod Čechů 

na horu Říp, Pruty Svatoplukovy, Staročeská svatba a 

Staročeské posvícení. Pan Václav Matějů z Bačálek daro-

val obraz Robota, žák V. Haken daroval knížku Zvířátka 

na cestách a lysku, žák Táborský roháče černokrkého. 

Žákovská knihovnička čítá již 159 svazků, učitelská 30 

svazků. Počet výpůjček činil 809. Dne 15. ledna zemřel 

předseda okresního školského výboru, pan vládní rada dr. 

B. Pecka. Dne 6. června byla konána náboženská zkouška 

v kostele v Osenicích. Dne 23. června podnikli žáci 2. 

třídy výlet na Valečov, Mužský. Úspory žáků ve školním 

roce 1924–1925 činily v 1. třídě 1 180,67 Kč, ve 2. třídě 

2 317,60 Kč. Celkem 3 498,27 Kč. Docházka činila 93,97 

%. Propouštěcí vysvědčení obdrželo 14 žáků. Propadli 3 

žáci. Školní rok 1924–1925 byl ukončen dne 27. června 

1925.  

Napsal Jaroslav Matějů (pokračování příště) 

Zpracovala P. Kaprasová 

http://www.studiostastnychdeti.cz/
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POŠTOVNÍ BLUES 
 

Pokračování z titulní strany. 

 

Pošta a poštovní služby 

 

Pošta je označení pro 

službu, která zajišťuje logis-

tiku korespondencí, listov-

ních služeb, rozesílání zási-

lek, převodů peněz, vydávání 

známek a podobně. Jedná se 

o jednu z nejstarších slu-

žeb, které jsou na světě 

provozovány. Tvoří sou-

část každodenního života 

lidí na celém světě. Její 

správné fungování je 

důležité pro tuzemské i 

mezinárodní společenství. 

Tolik vševěd internet. 

Pro správné fungování 

jedné z nejstarších služeb 

musíme také mít poštovní 

schránku. Nejčastěji schrán-

ku umisťujeme na dveře, 

vrata, vchody budov.  Ozna-

čujeme ji jménem nebo 

firmou, aby doručovatel 

(pošťák) měl snadnou 

orientaci. Poštovní 

schránka by měla být 

odolná a chráněná vůči 

dešti. Jde o naše dopisy, 

noviny. Při roznášení 

Pramínku, jsem si nemohl 

nepovšimnout stavu schrá-

nek, které jsou i naší vizit-

kou. Na obrázku několik 

bačalských typů.  

Slávek Zeler 

 

 

Hledá se dobrá duše poštovní 

Chodíte po vsi na procházky a prohodíte pár slov se 

sousedy? Pokud by Vám nevadila k tomu užitečná zátěž 

max. 40 výtisků Pramínku v tašce, ráda přenechám svůj 

poštovní úvazek. Ač tuto činnost mám jako příjemné 

zpestření, kdy se „vyvětrám“ od běžných pracovních a 

rodinných záležitostí, přeci jen nemám na ni tolik času, 

kolik by si zasloužila. Poslední dobou má roznáška vypa-

dá tak, že prolétnu úsek Bačalek od hasičské zbrojnice 

k transformátoru jak vichřice a na popovídání již není 

kdy. Přivítám třeba i jen občasný záskok nebo výpomoc, 

kdy je pěkné počasí. 

J. Rukavičková  

Nelogická logistika po česku ? 

 

Ač jsem neměla výuku českého jazyka příliš v lásce, 

přesto s postupujícím věkem se ve mně něco pohnulo a 

začínám si jej vážit. Setkala jsem se s názorem, že pokud 

by nedošlo k obrodě českého jazyka a my s největší prav-

děpodobností dnes měli za úřední jazyk němčinu, měli 

bychom se lépe. Možná na první pohled, možná ekono-

micky lépe. Mám však dojem, že by nám chyběl kus naší 

duše, kus historie, kořeny, kulturní dědictví, něco, co se 

dá slovy těžko popsat. S každým slovem má každý z nás 

spojen určitý obraz i pocit. Třeba takový „hrnek“. Něko-

mu se vybaví hřejivý pocit a obrázek krásného hrníčku 

s obrázkem z dětství. Jinému již oprýskaný, ale spolehli-

vý hrnek vařák, který může položit na plotnu a bílé kafe si 

přihřát. Někomu možná naskočí i trochu zloba a slzička 

lítosti, že mu sourozenec rozbil jeho oblíbený hrníček 

s puntíky na kakao. Co človíček, to střípek představ tvoří-

cí mozaiku světa. A to je pak někdy těžko se shodnout, 

když za jedním slovem je tolik rozmanitých představ. 

Slovo logistika v příspěvku Slávka Zelera mne vypro-

vokovalo zjistit, co se za ním v českém pojetí skrývá. 

Domnívala jsem se, že mám celkem jasnou představu, co 

obnáší. A hle, logistika nemá nic společného s logikou a 

ještě ke všemu se zrodila v armádě.  

Níže tedy uvádím, co se píše ke zmíněným pojmům na 

stránkách Wikipedie – internetové encyklopedie. Jen mi 

přijde, že čím víc se snažím dobrat k českému pojetí, tím 

víc se ve vysvětleních cizí pojmy množí. A co je vlastně 

po česku a co ne ?!? 

J. Rukavičková 

 

Logistika 

Logistika (z franc. logis, ubytování) znamená původně 

přechodné ubytování a zásobování vojska. Souvislost se 

slovem logika je tedy pouze zdánlivá. 

Dnes se užívá v několika významech. Logistika jako 

nauka, která se zabývá fyzickými toky zboží čijiných 

druhů zásoboddodavatelekodběrateli(zákazníkovi) a in-

formačními toky v písemné nebo i ústní podobě.Logistika 

jako soubor činností, jejichž úkolem je zajistit, aby bylo 

správné zboží ve správném čase, ve správném množství, 

ve správné kvalitě na správném místě a se správnými 

náklady. 
 

Význam 

Logistika se zabývá toky zboží, peněz a informací jak 

mezi dodavatelem a odběratelem, tak také uvnitř jednotli-

vých firem, a to včetně různých systé-

mů skladování zásob. Účelem celého oboru je tyto toky 

optimalizovat tak, aby představovaly pro firmu co nej-

menší náklady.Vzhledem k tomu, že u průměrného pod-

niku náklady na skladování činí okolo 20 %obratu firmy, 

je tento obor velmi významný. Aby senáklady snížily 

ještě více, někdy se uplatňuje metoda Just in time – tedy 

že dodávky materiálu a součástek se uskuteční přesně v 

okamžiku, když je jich ve výrobě zapotřebí, a odpadá tak 

potřeba meziskladů. 

  

http://cs.wikipedia.org/wiki/Francouz%C5%A1tina
http://cs.wikipedia.org/wiki/Logika
http://cs.wikipedia.org/wiki/Zbo%C5%BE%C3%AD
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Dodavatel&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Odb%C4%9Bratel&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Firma
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Skladov%C3%A1n%C3%AD&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Obrat
http://cs.wikipedia.org/wiki/N%C3%A1klad
http://cs.wikipedia.org/wiki/Just_in_time
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Vznik a vývoj 

Potřeba organizovat zásobování a jeho toky se nejprve 

objevila v armádě. První náznaky se objevily již 

ve starověkém Řecku, Římě a Byzanci.Existovali důstoj-

níci, kteří byli zodpovědní právě za ubytování a zásobo-

vání. V moderním válečnictví se důležitost logistiky uká-

zala naplno. Frontubylo nutné neustále zásobo-

vat střelivem, potravinami, lidmi i zbraněmi. 

Do obchodu přešla logistika v 50. letech, stalo se tak 

v USA jako snaha ještě více snížit náklady. Systém byl 

vytvořen analogicky podle vojenského modelu, který se 

ukázal jako úspěšný a rozhodl mnoho bitev. 

 

Logika 

Logika má více významů – v češtině se běžně používá 

ve smyslu myšlenková cesta, která vedla k daným závě-

rům. Logika je také formální věda, zkoumající právě onen 

způsob vyvozování závěrů. 

Logika není empirickou vědou o myšlení; studuje ob-

jektivní podmínky správnosti, jinak řečeno je to disciplína 

studující relaci „vyplývání“. Logika také nezkoumá úplně 

obecně poznání – to je předmětem filosofické disciplí-

ny epistemologie. 

Jako mnoho dalších věd vznikla logika coby sou-

část filosofie a částečně takové zařazení stále platí. Logi-

ka se výrazně rozvinula i v matematice, a tak je řazena i 

do matematiky. Některé části logiky mají blíž k filosofii, 

některé k matematice, proto se někdy rozlišu-

je matematická logika. 

Logika má prakticky důležité aplikace 

v informatice.Zazakladatele logiky je považo-

ván Aristoteles (384–322 př. n. l.). Založil takzva-

nou sylogistickou logiku. Princip sylogismu se nejlépe 

vysvětlí na příkladu: 

Premisa 1: Každý člověk je smrtelný. 

Premisa 2: Sokrates je člověk. 

Závěr: Sokrates je smrtelný. 

 

Encyklopedie 

Encyklopedie (řecky έγκύκλιος enkyklios okružní + 

παιδεία paideia výchova) je strukturované, zpravidla ob-

jemné dílo, které se pokouší zevrubně předsta-

vit lidské poznání týkající se jednoho, více, anebo všech 

oborů. Pojmu έγκυκλοπαιδεἰα (enkyklopaideia) poprvé 

užil v 5. století př. n. l. Hippias z Elidy, který jim označo-

val všeobecné vzdělání. 

 

 

Selský rozum 

Po přečtení příspěvku J. Rukavičkové o logistice, logice a 

encyklopedii musím též navázat na toto akademické téma. 

Pojem logistika je mi velmi dobře znám již ze střední 

školy z dob rozvinutého socialismu, kdy ovšem toto 

vznešené označení zatím zůstávalo za železnou oponou. 

Dobrovolně (a nelituji toho) jsem si jako volitelný před-

mět vybrala tajemně znějící OŘV – optimalizace řízení 

výroby. Počítali jsme optimální složení krmných směsí, 

sestavovali jsme řezné plány, optimalizovali jsme výrobní 

proces tak, aby nevznikaly prostoje, počítali jsme takt 

výroby atd. OŘV mi připadala jako předmět navýsost 

logický, ač logiku používal pouze jako podpůrnou nauku. 

Získané znalosti mi velmi posloužily při stavbě domu a 

slouží mi dodnes při plánování pracovních aktivit.  

     Logistika, logika i encyklopedické znalosti by nám 

však byly málo platné, kdybychom do svého konání také 

nezapojili zdravý selský rozum. Tedy empiricky ověřené 

a intuitivně založené chování, v mnoha případech opírají-

cí se o zákonitosti přírody. Spousta lidských činností se 

může jevit jako nelogická. A přesto, děláme-li je podle 

selského rozumu, jsou ve svém výsledku správné. 

P. Kaprasová 

 

ČAS ZAVAŘOVÁNÍ 
 

Konečně se blíží čas mlsání 

prvního letošního ovoce. 

Zdatní zahradníci již jistě 

ochutnali voňavé jahody. 

Pravda, přívaly vody bo-

haté úrodě nepřejí. Ale-

spoň si ji budeme více 

vážit a snad i něco zbyde, 

co zavaříme do sklenic na 

zimu. 

Chtěla bych zmínit způsob 

zavařování, jak to většinou dělaly naše 

babičky a diabetici jej zřejmě znají. Ovoce (nejlépe dobře 

vyzrálé) dusím, až dostatečně zhoustne, pak přidám tro-

chu soli. Sůl zvýrazní přirozenou sladkost a chuť ovoce. 

Po chvilce provaření se solí ochutnám. Podle potřeby 

ještě přidám sůl, u hodně kyselého ovoce popřípadě nebě-

lený hnědý cukr. Pokud zavařeninu připravuji pro diabe-

tiky, tak cukr již nepřidávám.Nebo dám trochu ovocného. 

To by se dnes má babička divila, kdybych ji řekla, že 

hnědý cukr ne vždy seženu a ještě je výrazně dražší než 

bílý. Ona pro něj jezdila do cukrovaru právě proto, že byl 

levný. Když jsem s hustotou i chutí vyrobené zavařeniny 

spokojena, tak ji horkou naliji do sklenic vypařených 

horkou vodou (nejlépe již oschlých). Zavíčkuji a obrátím 

dnem vzhůru, aby se víčko lépe zatáhlo. 

Pro diabetiky a ty, kteří mají citlivá střeva a léčí jejich 

záněty, jsem objevila ještě jednu možnost zavařování bez 

cukru a konzervačních přísad podle paní Jany Ciglbaue-

rové. Postup je stejný, jenom lze do zavařeniny přidat 

lněná semínka. Ta totiž zavařeninu zahustí a podporují 

vyprazdňování střev. Doporučené množství je na 3 litry 

rozvařeného ovoce 200g lněného semínka. Přidá se krátce 

před dovařením směsi. Tento způsob zavařování nemám 

vyzkoušený. Ale po zkušenostech s lněným semínkem 

mne napadlo, že pokud někdo nemáte rádi semínka „mezi 

zuby“, šlo by do rozvařeného ovoce přidat přecezený 

výluh nebo vývar z lněného semínka. 

Přeji hodně zdaru při zpracování letošní úrody a budu 

ráda, když se podělíte o zkušenosti, jak to dopadlo 

se lněným semínkem. 

J. Rukavičková 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Arm%C3%A1da
http://cs.wikipedia.org/wiki/Starov%C4%9Bk
http://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%98ecko
http://cs.wikipedia.org/wiki/Starov%C4%9Bk%C3%BD_%C5%98%C3%ADm
http://cs.wikipedia.org/wiki/Byzantsk%C3%A1_%C5%99%C3%AD%C5%A1e
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=V%C3%A1le%C4%8Dnictv%C3%AD&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/V%C3%A1le%C4%8Dn%C3%A1_fronta
http://cs.wikipedia.org/wiki/St%C5%99elivo
http://cs.wikipedia.org/wiki/Potravina
http://cs.wikipedia.org/wiki/Zbra%C5%88
http://cs.wikipedia.org/wiki/Obchod
http://cs.wikipedia.org/wiki/Spojen%C3%A9_st%C3%A1ty_americk%C3%A9
http://cs.wikipedia.org/wiki/V%C4%9Bda
http://cs.wikipedia.org/wiki/Epistemologie
http://cs.wikipedia.org/wiki/Filosofie
http://cs.wikipedia.org/wiki/Matematika
http://cs.wikipedia.org/wiki/Matematick%C3%A1_logika
http://cs.wikipedia.org/wiki/Informatika_(po%C4%8D%C3%ADta%C4%8Dov%C3%A1_v%C4%9Bda)
http://cs.wikipedia.org/wiki/Aristotel%C3%A9s
http://cs.wikipedia.org/wiki/Sylogismus
http://cs.wikipedia.org/wiki/Premisa
http://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Clov%C4%9Bk
http://cs.wikipedia.org/wiki/Pozn%C3%A1n%C3%AD
http://cs.wikipedia.org/wiki/5._stolet%C3%AD_p%C5%99._n._l.
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Hippias_z_Elidy&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Vzd%C4%9Bl%C3%A1n%C3%AD
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NEGRAMOTNOST NEBO  

BEZODHLEDNOST? 

 
Když 6. prosince 1774 vydala naše mocná vladařka 

Marie Terezie Všeobecný školní řád, jehož základním 

kamenem bylo tzv. trivium – tedy čtení, psaní a počty, 

jistě tím sledovala šlechetný cíl – mít ve své říši průměrně 

vzdělané obyvatele, kteří budou schopni pojmout všechny 

novinky, jež přinášela nastupující průmyslová revoluce. 

Usilovala spolu se svým synem Josefem II. o pozvednutí 

vzdělanosti nejen ve městech, ale především na českém 

venkově. A nutno Marii Terezii přiznat, že se jí to 

skutečně podařilo. Následovala doba českého osví-

cenství, rozvoje české kultury a české inteligence. 

Nechce se proto ani věřit, že po skoro 240 letech 

dochází na ryzím českém venkově, jakým Bačalky a 

Lično jsou, k tak prudkému poklesu gramotnosti, 

zejména čtení. Jak jinak si vysvětlit tu skutečnost, 

že, ač řádně poučeni na plakátech, ve veřejném roz-

hlase i v Pramínku, přesto se najdou tací obyvatelé 

nebo chalupáři, kteří nevědí, jakým způsobem se u nás 

třídí a likviduje odpad. Dokladem je oranžový pytel plný 

tetrapakových krabic od mléka, který kdosi 

z negramotnosti či lenosti pohodil ke kontejnerům u bý-

valého úřadu, snad v přesvědčení, že ho komunální služby 

odvezou. Omyl, miláčkové, oranžové pytle patří 

k oplocence v centru obce, pouze tam přijíždí svozová 

služba na tetrapaky. U kontejnerů je nikdo nevyzvedne. 

Stejně tak nějaký dobrák, zřejmě vlastník traktoru či trak-

tůrku, rovněž řádně poučen, že při svozu nebezpečných 

složek odpadu, tj. také pneumatik, má se svým odpadem 

přijít ve stanoveném čase na určené místo a vyčkat pří-

jezdu svozové služby. V týdnu před svozem odložil pne-

umatiku z traktoru (což není považováno za domovní 

odpad) a také pneumatiku od osobního auta, ale s diskem. 

Takovou pneumatiku rovněž svozová služba neodveze. A 

tak tam pytel s tetrapaky a pneumatiky leží a čekají, který 

další jiný, skutečně dobrák, naloží pytel do auta a odveze 

jej k oplocence, potom sežene někoho, kdo umí sundat 

pneumatiku z disku, disk a pneumatiku odveze do sběr-

ného dvora a bude-li moc prosit, tak tam udá ještě i tu 

pneumatiku od traktoru. Ve sběrném dvoře uhradí popla-

tek a obecní úřad mu jej proplatí. Občané se na veřejném 

zasedání oprávněně rozhorlí, že je v obci nepořádek. Bu-

dou to mít za zlé ne tomu nezodpovědnému anonymnímu 

sousedovi, ale obecnímu zastupitelstvu, že s nepořádkem 

nic nedělá. Ano, kajícně přiznám, a oranžový pytel odve-

zu tam, kam patří, a dojedu i do sběrného dvora do Libá-

ně. 

Obecní rozpočet je spojitá nádoba. Co se na jedné 

straně vydá, to bude na druhé chybět. Až budeme příští 

rok opět hlasovat o tom, zda udržet nebo zda zvýšit cenu 

vodného směrem ke skutečným nákladům – budu hlaso-

vat (a možná nebudu sama) pro zvýšení. Poděkovat za to 

můžeme všichni negramotnosti, lenosti a bezohlednosti 

některých z nás.  

Ing. Pavlína Kaprasová, starostka obce 

 

 

 

BAČALSKÉ UDÁLOSTI 

 

Za odborné pomoci jediného dobrovolného hasiče v 

naší obci - Tibora Krále se dílo podařilo 

 

Ve čtvrtek 16. května 2013 jsme dali dohromady malou 

partu dobrovolníků a úspěšně jsme se pokusili proudem 

vody vyčistit 2 odtoky dešťové vody, které vedou pod 

silnicí. Hrozilo, že budeme muset pozvat větší odborníky, 

než jsme byli my - obyvatelé obce Bačalky, že se bude 

muset rozkopat  silnice a vyměnit léty "zarostlé" a úplně 

ucpané potrubí. 

 

Ale díky silným a šikovným mužským se dílo podařilo a 

po 3 hodinách práce začala pod silnicí voda opět odtékat. 

Slááva. Ušetřili jsme z obecní kasy nejméně 20 tisíc ko-

run, a pokud by se musela rozkopat silnice, bylo by to 

ještě o nějaký ten tisíc více. Velký dík všem zúčastně-

ným! 

 A. Varhanová 
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Povodně a my 

V sobotu 8. června 2013 proběhla sbírka použité-

ho ošacení, dek a ostatního materiálu na  pomoc  lidem v 

oblastech  postiženým  povodněmi pro Diakonii Broumov 

(Občanské sdružení Diakonie Broumov je nezisková or-

ganizace, která poskytuje sociální služby pro občany z 

okraje společnosti – materiální pomoc sociálně potřeb-

ným, azylové ubytování i pracovní příležitost. Více na 

www: diakoniebroumov.org). Prostor úřadovny 

i přilehlého archivu byl dosti zaplněn, což je důkazem, že 

v naší malé vísce je dostatek lidí s otevřeným srdcem.  

 

Nové sloupy elektrického vedení 

Jistě jste si mnozí povšimli nových sloupů el. vedení 

ležících v obci. První celodenní přerušení dodávky 

elektřiny pro obec dne 10.6. již máme za sebou. V ten den 

zrovna pršelo a vytáhnout starý sloup u kontejnerů pod 

pivnicí prý nebylo až tak snadné. Nevím, zda navzdory 

této nepřízni a nebo právě proto byla dodávka elektřiny 

obnovena již v 15:30 hod oproti avizovanému času 

18 hod. Doufejme tedy, že nás čeká již jen dvojí téměř 

celodenní přerušení dodávky elektřiny (od 7:30 do 

18 hod), a to ve středu 19.6. a ve čtvrtek 27.6.2013. 

 

POZVÁNKY 
 

Libáň 

29.06.2013 (sobota) Libáňská hvězdná noc 2013 na ná-

městí Svobody v Libáni, 17.00 odpolední dětská diskoté-

ka - DUO Janeba&Vlk, 18.30 poslechová a taneční hudba 

pro dospělé - DUO Janeba&Vlk, 

20.00 SEVEN, 22.00 KOMUNÁLNÍ ODPAD 

13.07. 2013 (sobota) 13.30 Hřiště v Bystřici u Libáně - 

10. SETKÁNÍ DECHOVÝCH HUDEB, na kterém budou 

účinkovat  Kyzivátova kapela Libáň, Březovanka z 

Čáslavi a Turnovanka 

13.07.2013 (sobota) 3. ročník „BABETIÁDY“ – setkání s 

vyjížďkou populárních BABET ve Psinicích – pořádá 

SDH Psinice 

 

Dolní Bousov 

Výstava nálepek a krabiček od sirek. Vystaveno více než 

2 000 historických, současných, českých i zahraničních 

zápalek. Výstava je přístupná od 10. 6. do 12. 7. 2013 

každý všední den v Galerii Na Faře v přízemí městské 

knihovny v Dolním Bousově (Kostelní ul. 141). Otevírací 

doba: Po, Pá 8:00 - 15:30; 

Út, St, Čt 8:00 - 18:00. 

 

Loučeň 

Den otců 

NEDĚLE 16. ČERVNA 2013, 9.00 - 18.30HOD.:  

Volný vstup do labyrintů pro všechny táty na jejich svá-

tek. 

6. Narozeniny zámeckých labyrintů 

SOBOTA 6. ČERVENCE 2013, 12.00 – 16.30HOD.: 

Oslava, na které všechny děti ochutnají z narozeninového 

dortu 

 

THE BACALKY FOOD FESTIVAL 
 

Dnešní doba, navzdory všem výhrůžkám, že celý ná-

rod tloustne a žene se do záhuby, přeje tradičnímu domá-

címu vaření. Domácímu nejen ve smyslu českému, ale i 

domácímu „babičkovskému“. V němčině pro to mají pří-

značný termín: hausgemacht. 

Využití domácích surovin, starých postupů, místních 

surovin, bylinek – to všechno je zárukou kvalitního vý-

sledku. Mistři kuchaři prezentují výsledky svého snažení 

na různých kulinářských festivalech. Takové akce ovšem 

bývají pro prostého českého venkovana nedostupné – 

nejen cenou.  

Nové provozovatelky naší pivnice U Bači Saša a Týna 

se proto rozhodly vyjít vstříc chutím občanů a chalupářů 

Bačalek a okolí. Přicházejí s tematicky zaměřenými ví-

kendy. Vždy od pátku do neděle budeme mít možnost 

ochutnat z následující nabídky: 
 

5. – 7. července – speciality krkonošské kuchyně    

   (pravé kyselo z chlebového kvásku, krkonošské   

plískánky, benecký kaviár, domácí chleba atd.) 
 

12. – 13. července pochoutky řecké kuchyně  
 

19. – 21. července mexické speciality 
 

26. – 28. července ryby z udírny a jiné úpravy 
 

Uvidíme, zda tady na Bačalkách vyroste nositelům  

michelinských hvězdiček nová konkurence. 
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Obsah tohoto čísla: 
 

… a možná byste měli vědět 1 a 3.str. 

Májové slzičky 2013 1. str. 

Poštovní blues 1 ,8 a 9. str. 

Aktuálně z úřadovny 2  a 3. str. 

O horké polévce a věcech souvisejících, Josef Šulc 4. str. 

Zasáhne to také naše Bačalky? 5. str. 

Zastav se na chvíli, Varhanovi 6. str. 

Škola lásky v rodině – Mgr. Martina Hanáčková 7. str.  

Ze školní kroniky pana řídícího Kopeckého – 6. díl 7. str. 

Čas zavařování 9. str.  

Negramotnost nebo bezohlednost? 10. str. 

Bačalské události 10 a 11. str. 

Pozvánky 11. str. 

Společenská kronika 12. str. 

Pozvánky bačalské 12. str. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 
 

V měsíci červenci slaví svá 

významná životní jubilea 

tito naši spoluobčané: 
 

Hájková Miloslava 
 

Redakce Pramínku přeje 

zdraví a sluníčko každý den.  

 
POZVÁNKY BAČALSKÉ 
 

22. června– 3. Bačalská klobouková slavnost, začátek 

ve 14hodin, program najdete na plakátku v příloze tohoto 

Pramínku 
 

27. července – Ladies picnic afternoon – aneb Bačalský 

pyžamový den (dámy, budeme se konečně povalovat!) 
 

17. srpna – odpoledne Bačalské  selské trhy a 

v podvečer vystoupení libáňského ochotnického diva-

delního souboru Bozděch s představením F.R.Čecha 

„Dívčí válka“ 

Pozvánka z pivnice U Bači 

Vážení občané Bačalek a okolí.  Zdejší krásná hos-

půdka je bohužel zatím s malou návštěvností, proto by-

chom Vás rády pozvaly k příjemnému posezení u dobrého 

pivečka, vínka nebo kávičky. Nabízíme různé pochoutky 

lahodící oku i bříšku.  
 

V sobotu 15. 6. pro Vás chystáme pečená kolena.  
 

V sobotu 22. 6. při 3. bačalské kloboukové slavnosti 

pro Vás připravíme grilovaná kuřecí stehna, kotlíkový 

hovězí guláš a klobásy z udírny.  
 

V sobotu 29. 6. Vás zveme na country večer se sku-

pinou Monolit. 
 

 

Těšíme se na Vaši návštěvu. 

Saša a Týna 

Oprášené „akce Z“ 
 

Dotace pro obec zatím nejsou získány, a tak stále ještě 

probíhají práce vlastními silami Bačaláků na úpravách 

okolí pivnice, aby zde byly lepší podmínky pro hry dětí a 

pořádané akce. Jednak jde o budování dětského hřiště a 

pak pódia, abychom se sešli při akcích za pěkného počasí 

a měli si kde zatancovat. Pokud máte trochu volného času 

a sil, přijďte prosím pomoci našim již aktivně zapojeným 

spoluobčanům. 

Bližší informace 

Vám poskytne 

paní A. Varha-

nová. Nebo při-

jďte za dobrého 

počasí v sobotu 

k pivnici. Pivnice 

U Bači je zase v 

plném provozu, 

je zde možno 

dobře poobědvat, 

neboť o víkendu je otevřeno již od 11.00 hodin. 

mailto:praminek.bacalky@seznam.cz

